
 

Scénář reportáže Jiří Holenda 

Pan Jiří Holenda se narodil v březnu roku 1948 v Pardubicích, kde společně se svými 

rodiči a starším bratrem vyrůstal. Bavili jste se se svými rodiči někdy o válce? 

Málo jsme se o tom bavili. To byla, říkali, tak krutá a hrozná doba, že na to lidi neradi 

vzpomínali. Oni před válkou žili v Bratislavě. Můj tatínek, jako úspěšný právník se 

pohyboval v intelektuálním prostředí a po tom Němci tvrdě šli. Jenže jako čeští občané 

byli odsunuti, říkali: Dostali jsme 24 hodin a vagón. Můj tatínek byl původně právník, 

docela elitní právník, jenže to pouze do Vítězného února. To byl ten den, kdy se soudruh 

Gottwald vrátil z hradu a řekl, že všechno bude jinak. I s mým tatínkem to bylo jinak, 

byl poslán na převýchovu – a to konkrétně na Pardubická jatka. 

Náš pamětník v Pardubicích navštěvoval základní, střední i vysokou školu. 

Můj předmět byl, je a snad ještě bude chemie. 

 

Pan Holenda se během studia na Vysoké škole chemické seznámil se svou 

manželkou. 

 

Nebyla to žádná láska na první pohled. Spíše takové postupné seznamování a 

zjišťování, že si vlastně rozumíme. 

Po svatbě se přestěhovali do Kopřivnice. V té době byla Kopřivnice malé rozvíjející 

se město s nemnoha pracovními příležitostmi. Pan Holenda, ostatně jako každý jiný, 

nastoupil do Tatry. 

Pojem TATRA to bylo synonymum kvality a nejvyšší úrovně. Pojem Tatra, bych řekl, 

to se vyslovovalo s úctou v hlase. Pokud se někde něco úspěšně rozvinulo, tak to byla 

Tatra. 

Pan Jiří Holenda odešel z Tatra v roce 1992 v době, kdy ji chtěl koupit Mercedes.  

Od podepsání kupní smlouvy na poslední chvíli tehdy sešlo. 

Šel jsem do Ostravy do podniku, který se tehdy jmenoval Hutní montáže. Takže jsem 

jezdil po světě a podílel se na různých montážích.  

Pan Holenda prožil krásný život a jak často připomíná ještě žije. Jen jedna věc se mu 

nepovedla tak, jak by si představoval, a to sen stát se chemikem. 


